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Senátoři chtějí, aby vysokoškoláci platili minimálně 8000
korun ročně
PRAHA - Školné se vrací na scénu. Dva akademici působící v českém senátu chtějí kolegům v horní komoře předložit
návrh, který by univerzitám umožňoval zavedení poplatků za vysokoškolské studium.
Univerzity dosud mohou od studentů vybírat peníze pouze v případě, že si posluchači prodlužují studium. Nový návrh
umožňuje, aby takové poplatky mohly školy získávat od všech studentů. Každý posluchač by mohl platit zhruba osm
až deset tisíc korun ročně. "Toto opatření je jemnější, než se na první pohled zdá. Poplatky totiž podle našeho návrhu
musí procházet akademickými senáty vysokých škol. A ty mají mnohdy velmi rovnostářské a sociální cítění," popisuje
nápad senátor a rektor Masarykovy univerzity Jiří Zlatuška, který zákon předkládá spolu s kolegou, prorektorem
Vysoké školy báňské Václavem Roubíčkem.
Zlatuška by byl spíš pro zavedení klasického školného, známého třeba z Británie. O svém současném návrhu hovoří
jako o kompromisu, protože univerzitám nic nenařizuje. Akademickým senátům pouze dává možnost poplatky zavést.
Přesto nebude jednoduché návrh prosadit. Horní komora proti němu zatím nemá podle Zlatušky vážnější výhrady. Ve
sněmovně ale zákon nejspíš podpoří jen občanští demokraté a unionisté. Jejich hlasy by ale k přijetí nestačily.
"Jde pouze o pozměnění všech návrhů pana rektora. Problém je ale v tom, že zavedení poplatků otevře cestu
školnému. A kam to vede, vidím v Británii. Tam budou v přepočtu platit už kolem milionu korun," řekl Zlatuškův
oponent, exministr školství Eduard Zeman.
Návrh novely bude Senát projednávat v březnu. Oba jeho autoři zatím text příliš s lídry politických stran příliš
neprojednávali. "Měli bychom o tom diskutovat. Ale předem mohu říct, že bychom návrh spíše podpořili," řekl stínový
ministr školství Walter Bartoš (ODS).
Zlatuškovu návrhu by se zřejmě nebránili ani unionisté. "Obecně znám úvahy pana rektora a pochybuji, že by navrhl
nějakou hloupost," řekl předseda US-DEU Petr Mareš.
Proti ale bude i ministryně školství Petra Buzková. "V programovém prohlášení vlády jasně stojí, že se školné zavádět
nebude a na tom se nic nemění," vzkázala stanovisko Buzkové její mluvčí Hana Vítková.


